



الجمهورية العربية السورية
جامعة دمشق
كلية الآداب والعلوم الإنسانية
قسم الجغرافية- الدراسات العليا
شعبة الجغرافية الاقتصادية

التقسيم الجغرافي للعمل ودوره في التخصص والتكامل الاقتصادي في منطقة الصنمين بمحافظة درعا

Geographical division of labor and its role in productive specialization and integration in the Al-Sanamayn region of Daraa Governorate

رسالة أعدت لنيل درجة الماجستير في الجغرافية الاقتصادية

إعداد الطالبة:
إيمان ذيب شباط

إشراف:
الدكتور محمد رفعت المقداد
الأستاذ في قسم الجغرافية
كلية الآداب والعلوم الإنسانية _ جامعة دمشق

دمشق 2023م

Syrian Arab Republic
Damascus university
Faculty of Arts and Humanities
Department of Geography
Division of Economic Geography



Geographical Division of Labor and its Role in Productive Specialization and Integration in the Al-Sanamayn Region of Daraa Governorate

A thesis prepared for a master's degree in economic geography

Prepared by:

Eman Theeb Shpat

Supervised by:

Dr. Muhammad Refaat Al-Miqdad

Professor in the Department of geography

Faculty of Arts and Humanities - Damascus university

2022-2023

Research Summar:

The geographical division of labor is one of the main concepts in economic and social geography and an important factor in the formation of the economic region through two important indicators that constitute the two sides of the process of geographical division of labor.

The geographical factors affecting the geographical division of labor were studied, where the natural, human and economic factors were studied in the Al-Sanamayn region and their role in determining productive specialization and integration in the region.

The research also showed the reality of the distribution of the productive forces and the level of investment of the natural, human and economic conditions in the Al-Sanamayn region, and it determined the reality of productive specialization in the region during the years (2004-2011-2019) and the degree of achieving integration in it, and determined its role in the geographical division of work for Daraa Governorate, where it determined the productive sectoral structure For the region by defining the laws of productive specialization, spatial concentration, and economic effectiveness, and between the role of the geographical division of labor in achieving the optimal distribution of productive forces and the optimal investment of the conditions and resources of the region to determine its productive specialization and integration.

Finally, the research identified the most important problems that hinder the development of the geographical division of labor and its role in defining productive specialization and integration in the Al-Sanamayn region in the field of agricultural and industrial production, infrastructure, marketing and trade, and between the role of spatial planning in developing the geographical division of labor and its role in determining its production specialization and integration in the region and drawing directions for the development of division. Geographical work and its role in determining productive specialization and integration in the Al-Sanamayn region.

ملخص البحث:

يعد التقسيم الجغرافي للعمل من المفاهيم الرئيسية في الجغرافية الاقتصادية والاجتماعية وعاملاً مهماً من عوامل تشكل الإقليم الاقتصادي من خلال مؤشرين هامين يشكلان جانبي عملية التقسيم الجغرافي للعمل يتمثلان بالتخصص الإنتاجي والتكامل اللذين حيث يسهمان في تحقيق الاستثمار الأمثل لظروف وموارد الإقليم وامكاناته ويتيحان تحقيق أعلى فعالية اقتصادية واجتماعية ممكنة.

تمت دراسة العوامل الجغرافية المؤثرة في التقسيم الجغرافي للعمل حيث تم دراسة العوامل الطبيعية والبشرية والاقتصادية في منطقة الصنمين ودورها في تحديد التخصص الإنتاجي والتكامل في المنطقة.

كما بين البحث واقع توزيع القوى المنتجة ومستوى استثمار الظروف الطبيعية والبشرية والاقتصادية في منطقة الصنمين وحدد واقع التخصص الإنتاجي في المنطقة خلال الأعوام (2004-2011-2019)م ودرجة تحقيق التكامل فيها وحدد دورها في التقسيم الجغرافي للعمل بالنسبة لمحافظة درعا حيث حدد البنية القطاعية الإنتاجية للمنطقة من خلال تحديد قوانين التخصص الإنتاجي والتركز المكاني والفعالية الاقتصادية وبين دور التقسيم الجغرافي للعمل في تحقيق التوزيع الأمثل للقوى المنتجة والاستثمار الأمثل لظروف وموارد المنطقة لتحديد تخصصها الإنتاجي وتكاملها.

وأخيراً حدد البحث أهم المشكلات التي تعيق تطور التقسيم الجغرافي للعمل ودوره في تحديد التخصص الإنتاجي والتكامل في منطقة الصنمين في مجال الإنتاج الزراعي والصناعي والبنية التحتية والتسويق والتجارة وبين دور التخطيط المكاني في تطوير التقسيم الجغرافي للعمل ودوره في تحديد تخصصها الإنتاجي وتكاملها في المنطقة ورسم اتجاهات تطوير التقسيم الجغرافي للعمل ودوره في تحديد التخصص الإنتاجي والتكامل في منطقة الصنمين.